

# MY BUSINESS PARTNER PROJECT

Bu proje, Avrupa Birliği tarafından finanse edilen ve Uluslararası Göç Politikaları Geliştirme Merkezi (ICMPD) tarafından, T.C Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı Kalkınma Ajansları Genel Müdürlüğü koordinasyonuyla yürütülen ENHANCER Projesi kapsamında İstanbul Gelişim Üniversitesi tarafından uygulanmaktadır.

يتم تنفيذ هذا المشروع من قبل جامعة اسطنبول غليشيم ، ويتم تنفيذه مع مشروع (ENHANCER) بتمويل من الاتحاد الأوروبي ويديره المركز الدولي لتطوير سياسات الهجرة (ICMPD) بالتنسيق مع المديرية العامة لوكالات التنمية التابعة لوزارة الصناعة والتكنولوجيا في جمهورية تركيا.

This project which is carried out by Istanbul Gelisim University is being implemented within the ENHANCER Project, funded by the European Union and conducted by the International Centre for Migration Policy Development (ICMPD) in coordination with the Directorate General of Development Agencies under the Ministry of Industry and Technology of the Republic of Turkiye.

# TİCARET HUKUKU ÖZET BİLGİ

## Tanım

Ticaret hukuku; üretim, tüketim ve değişime ilişkin ticari faaliyetleri düzenleyen hukuk dalıdır.

## Alt Dalları

Ticari İşletme Hukuku, Şirketler Hukuku, Kıymetli Evrak Hukuku, Taşıma Hukuku, Deniz Ticareti Hukuku, Sigorta Hukuku, Rekabet Hukuku, Fikri Mülkiyet Hukuku, Sermaye Piyasası Hukuku

## Temel Kanun

01.07.2012 tarihinde yürürlüğe giren 6102 sayılı Türk Ticaret Kanunu'dur. 12 bölüm ve 1535 maddeden oluşur.

## Ticari İşletme Kavramı

Esnaf işletmesi için öngörülen sınırı aşan düzeyde gelir sağlamayı hedef tutan faaliyetlerin devamlı ve bağımsız şekilde yürütüldüğü işletmedir.

## Ticari İşletmenin Unsurları

1. Gelir sağlamayı hedef tutma 2. Esnaf faaliyeti sınırlarını aşma 3. Devamlılık 4. Bağımsızlık

## Ticari İş

Taraflarına bakılmaksızın TTK' da düzenlenen bütün işler ticari iştir.

Ticari işletmeyi ilgilendiren işlemler ve fiiller ticari iştir.

Tacirlerin yaptığı işler kural olarak ticari iştir.

Taraflardan birisi için ticari iş varsa ve arada sözleşme ilişkisi mevcutsa karşı taraf tacir olmasa dahi iş, onun için de ticari iş haline gelecektir.

## Tacir

Bir ticari işletmeyi kısmen dahi olsa kendi adına işleten kimseye tacir denir.

## Tacir Olmanın Sonuçları

Ticaret unvanı seçmek ve kullanmak zorundadır.

Her tacir iflasa tabidir.

Her tacir ticari defterleri tutmak zorundadır.

Her tacir Ticaret Siciline ve ilgili Ticaret ve Sanayi Odalarına kaydolmak zorundadır.

Basiretli bir işadımı olarak davranmak zorundadır.

Tacirler hakkında ticari iş Karinesi uygulanır.

İş ve hizmetlere karşılık ücret ve faiz isteyebilir.

Hiçbir tacir yaptığı işlemlerdeki fahiş ücret veya ceza şartın indirilmesini talep edemez.

Her tacire ticari örf ve adet uygulanır.

## Ticaret Sicili

Gümrük ve Ticaret Bakanlığı'nın gözetim ve denetiminde ticaret ve sanayi odaları veya ticaret odaları bünyesinde kurulacak ticaret sicili müdürlükleri tarafından tutulur.

## Ticaret Ünvanı

Taciri tanıtır. Tacir kullanmak zorundadır. Tescil, zorunludur.

## Haksız Rekabet

İktisadi rekabetin dürüstlük kurallarına aykırı davranılması ve başka hareketlerle de kötüye kullanılmasına haksız rekabet denir.

## Tacir Yardımcıları

Bağımlı tacir yardımcıları: Ticari temsilci, Ticari vekil, Pazarlamacı.

Bağımsız tacir yardımcıları: Komisyoncu, Simsar, Acente.

## Adi Şirket

İki ya da daha fazla kişinin emeğini ya da malını ortak bir amacı gerçekleştirmek için birleştirdikleri sözleşmedir.

Bu topluluğun tüzel kişiliği yoktur.

## Limited Şirket

Bir unvan altında, bankacılık ve sigortacılıktan başkaca ekonomik amaç için kurulan, sermayesi belirli, ortakların sorumluluğu yükümlülükleri sermaye payları ile sınırlı, tüzel kişiliğe sahip en az 1, en çok 50 gerçek ve tüzel kişi ortak tarafından kurulan bir ticari şirkettir.

# TİCARET HUKUKU ÖZET BİLGİ

## Anonim Şirket

Bir unvan altında, ekonomik amaç ve konular için kurulan, sermayesi paylara bölünmüş ortakların sorumluluğu üstlendikleri sermaye payları ile sınırlı, ortaklık sıfatı paya göre belirli olan, , tüzel kişiliğe sahip bir ticaret ortaklığıdır.

## Kıymetli Evrak

Nama yazılı senet, Hamiline yazılı senet, Emre yazılı senet.

## Kambiyo Senetleri

Bono, Poliçe, Çek.

## KİTLE FONLAMASI

Kitle fonlaması, ticaret hukukunun alt dallarından birisi olan Sermaye Piyasası Hukukunun bir konusu.

Bir alternatif finansman yöntemi. Özellikle küçük ve orta ölçekli işletmelerin yararlanabileceği bir finansman yöntemi.

Girişimciler bu yöntemle çok sayıda kişiden küçük miktarlarda fon talep ediyorlar.

Kitle fonlamasının dört türü bulunuyor: Başışlamaya dayalı, ödüle dayalı, borca dayalı, paya dayalı.

Türkiye, kitle fonlamasına mevzuatında yer veren dünyadaki ilk ülkelerden birisi.

İlk olarak 2017 yılında Sermaye Piyasası Kanunu'nda yapılan değişiklik ile kitle fonlaması mevzuatımıza giriyor.

2019 yılında Paya Dayalı Kitle Fonlaması Tebliği, 2021 yılında ise Kitle Fonlaması Tebliği yürürlüğe giriyor.

Düzenleme ve denetleme yetkisi Sermaye Piyasası Kurulu'nda.

## Paya Dayalı Kitle Fonlaması

Paya dayalı kitle fonlaması insanların bir kampanyaya şirkete veya kişiye karşılıksız para vermesidir. Diyelim ki şirketiniz için yeni ekipman satın almak üzere bir kitlesel fonlama kampanyası oluşturduunuz; size para veren kişiler, bunu yalnızca işinizin büyümesine destek oldukları için veriyorlar.

## Borca Dayalı Kitle Fonlaması

Borç bazlı başışlar, bir kitle fonlaması biçimi olan akranlar arası (P2P) borç vermedir. Borca dayalı başışlarda, destekçilerin taahhüt ettiği para bir borçtur ve belirli bir vade tarihine kadar faiziyle birlikte geri ödenmesi gerekir.

## Ödüle Dayalı Kitle Fonlaması

Bu, başışçıların başışları karşılığında bir şey aldıkları zamandır. Ödüller, daha yüksek katkıları teşvik eden başışın boyutuna göre değişir. Katılımcılar bir kampanyaya ne kadar para verdiklerine bağlı olarak, genellikle indirimli bir fiyatla, örneğin bir tişört, ürün veya hizmet alabilirler.

## Eşitliğe Dayalı Kitle Fonlaması

Bazı kitle fonlaması kampanyaları, destekçilerin destekledikleri şirketin bir kısmına sahip olmalarına izin vermezken, öz sermayeye dayalı kitle fonlaması (paylaşım), küçük işletmelerin ve yeni başlayanların fon karşılığında işlerinin bir kısmını vermelerine olanak tanır. Bu başışlar, katılımcıların yaptıkları katkıya göre işletmeden pay aldıkları bir yatırım türüdür.

## COMMERCIAL LAW SUMMARY INFORMATION

### Description

Commercial law is the branch of law that regulates commercial activities related to production, consumption, and exchange.

### Sub-Branches

Commercial Business Law, Corporate Law, Negotiable Instruments Law, Transportation Law, Maritime Trade Law, Insurance Law, Competition Law, Intellectual Property Law, Capital Market Law

### Fundamental Law

It is the Turkish Commercial Code No. 6102, which entered into operation on 01.07.2012. It consists of 12 chapters and 1535 articles.

### The Concept Of Commercial Business

It is the business that continuously and independently carries out the activities which aim to provide income in excess of the prescribed limit for the craftsman's business

excess of the prescribed limit for the craftsman's business

### **The Elements Of Commercial Business**

1. Targeting Revenue 2. Exceeding the boundaries of craftsman activity 3. Continuity 4. Independence

### **Commercial Business**

Regardless of their parties, all business regulated in the TCC (Turkish Commercial Code) is commercial.

Transactions and acts concerning the commercial enterprise are commercial businesses.

As a rule, the business of merchants is a commercial business.

If there is a commercial business for one of the parties and there is a contractual relationship between them, the business will become a commercial business for an individual, even if the other party is not a merchant.

### **Merchant**

A merchant is a person who operates a commercial enterprise, even partially, in person's own name.

### **The Consequences Of Being A Merchant**

The merchant has to select the commercial title and has to use it.

Every merchant is subject to bankruptcy.

Every merchant has to keep commercial books

Every merchant has to trade register and has to register Commerce and Industry Chambers.

Merchant has to act as prudent businessman/businesswoman.

The commercial business presumptions are applied about the merchants.

The merchant could ask charges and interest for work and services

No merchant can demand the reduction of exorbitant fees and penal clauses in his/her transactions.

Customs and traditions are applied to every merchant.

### **The Commercial Register**

It is kept by the commerce and industry chambers under the supervision and control of the Ministry of Commerce and Industry or the trade registry directorates to be established within the chambers of commerce.

### **The Title of Commerce**

The title of commerce introduces the merchant. The merchant has to use it. Registration is mandatory.

### **Unfair Competition**

Unfair competition is acting against the honesty rules of economic competition and misuse of it with other actions.

### **Merchant Assistants**

Dependent Merchant assistants: Commercial representative, Commercial attorney, Marketer.

Independent Merchant assistants: Operator, Broker, Agency.

### **Unlimited Company**

Unlimited company is an agreement that union of two or more people's goods and/or labor to achieve a common goal. This union has no legal entity.

of the partners with the capital shares.

It is a commercial partnership with a legal entity established under a title for economic purposes and issues that the responsibility of the partners whose capital is divided into shares, limited to the capital shares they undertake, and the title of the partnership is determined according to the share.

### **Negotiable Instruments**

Promissory Note to the person, Bearer Promissory Note, Promissory Note to the Authority

### **Commercial Bills**

Promissory note, Policy, Check.

### **CROWDFUNDING**

Crowdfunding is a subject of Capital Market Law, which is one of the sub-branches of commercial law. It is an alternative financing method. It is a financing method that especially small businesses and medium enterprises could benefit. With this method, entrepreneurs can demand small funds from many people. Crowdfunding has 4 types:

Donation, Reward, Debt, Rewards, and Share (Equity). Türkiye is one of the first countries in the world to include crowdfunding in its legislation. First of all, with the amendment made to the Capital Market Law in 2017, crowdfunding entered our legislation. Crowdfunding based on the share communique entered into legislation in 2019, and in Crowdfunding communique entered into legislation in 2021. The authority of regulation and supervision belongs to the Capital Markets Board of Türkiye.



**Crowdfunding based on Donation:** Donation-based crowdfunding is when people give a campaign, company or person money for nothing in return. Let's say you create a crowdfunding campaign to purchase new equipment for your company. The individuals who give you money do it out of support for the growth of your business and nothing else.

**Crowdfunding based on Debt:** Debt-based donations are peer-to-peer (P2P) lending, which is a form of crowdfunding. In debt-based donations, the money pledged by backers is a loan and must be repaid with interest by a certain deadline.

**Crowdfunding based on Rewards:** This is when donors receive something in return for their donations. The rewards vary by the size of the donation, which incentivizes higher contributions. Based on how much money participants give to a campaign, they may receive for example a T-shirt, the product or service – often at a discounted rate.

**Crowdfunding based on Equity:** While some crowdfunding campaigns don't allow backers to own a portion of the company they're supporting, equity-based crowdfunding (Share) allows small businesses and startups to give away a portion of their business in exchange for funding. These donations are a type of investment, where participants receive shares in the business based on how much money they contribute.

## ملخص القانون التجاري لرواد الأعمال

### ملخص القانون التجاري لرواد الأعمال

#### التعريف:

القانون التجاري هو فرع القانون الذي ينظم الأنشطة التجارية المتعلقة بالإنتاج والاستهلاك والتبادل.

#### الفروع

قانون المؤسسات التجارية، قانون الشركات، قانون المستندات القابلة للتداول، قانون النقل، قانون التجارة البحرية، قانون التأمين، قانون المنافسة، قانون الملكية الفكرية، قانون سوق رأس المال

#### القانون الأساسي

هو القانون التجاري التركي رقم 6102 الذي دخل حيز التنفيذ في 2012/07/01. يتكون من 12 فصلا و 1535 مادة.

#### مفهوم الأعمال التجارية

إنه العمل الذي يتم فيه تنفيذ الأنشطة التي تهدف إلى تحقيق دخل يتجاوز الحد الأقصى للأعمال الحرفية بشكل مستمر ومستقل.

#### عناصر الأعمال التجارية

1. استهداف توليد الدخل 2. تجاوز حدود النشاط الحرفي 3. الاستمرارية 4. الاستقلالية

#### الأعمال التجارية

إن جميع الأعمال المنظمة في القانون التجاري التركي هي أعمال تجارية بغض النظر عن الأطراف.

المعاملات والأفعال المتعلقة بالمشروع التجاري هي أعمال تجارية.

إن عمل التجار هو عمل تجاري كقاعدة عامة. إذا كان هناك عمل تجاري لأحد الطرفين وكانت هناك علاقة تعاقدية بينهما، فإن العمل سيصبح عملا تجاريًا له، حتى لو لم يكن الطرف الآخر تاجرًا.

#### تاجر

يسمى الشخص الذي يدير مشروعًا تجاريًا باسمه، ولو جزئيًا، تاجرًا.

## مصاعب أن تكون تاجرًا

يجب اختيار الاسم التجاري واستخدامه.

كل تاجر عرضة للإفلاس.

يجب على كل تاجر الاحتفاظ بدفتر تجاري.

يجب على كل تاجر التسجيل في السجل التجاري وغرف التجارة والصناعة ذات الصلة.

عليه أن يتصرف كرجل أعمال حكيم.

تنطبق قرينة الأعمال التجارية على التجار.

يمكنه طلب أجورا وفوائد مقابل العمل والخدمات.

لا يجوز لأي تاجر أن يطلب تخفيض الرسوم الباهظة أو البنود الجزائية في تعاملاته.

يتم تطبيق العادات والتقاليد التجارية على كل تاجر.

## السجل التجاري

يتم الاحتفاظ به من قبل غرف التجارة والصناعة أو مديريات السجل التجاري التي يتم تأسيسها ضمن الغرف التجارية تحت إشراف ورقابة وزارة الجمارك والتجارة.

## الاسم التجاري

يُعرف التاجر. يجب على التاجر أن يستخدمه. التسجيل إلزامي.

## المنافسة غير العادلة

يسمى العمل المخالف لقواعد الصدق وإساءة استخدام المنافسة الاقتصادية مع الإجراءات الأخرى المنافسة غير العادلة.

## مساعدى التاجر

مساعدى التاجر المرتبطين: الممثل التجاري، الوكيل التجاري، المسوق.

مساعدى التجار المستقلين: وسيط، سمسار، وكالة

## شركة لا محدودة

عقد يجمع فيه شخصان أو أكثر بين عملهم أو ممتلكاتهم لتحقيق هدف مشترك. هذه المجموعة ليس لها شخصية اعتبارية.

## شركة محدودة

هي شركة تجارية تأسست تحت عنوان لأغراض اقتصادية بخلاف الأعمال المصرفية والتأمين، برأس مال محدد، ومسؤولية محدودة للشركاء، ومحدودة بأسهم رأس المال، أنشأها شخص واحد على الأقل أو على الأكثر 50 شخصًا حقيقيًا أو اعتباريًا.

## شركة مجهولة

هي شراكة تجارية ذات شخصية اعتبارية، تأسست تحت عنوان لأغراض ومسائل اقتصادية، ومسؤولية الشركاء الذين ينقسم رأس مالهم إلى أسهم، تقتصر على حصص رأس المال التي يقومون بها، ويحدد عنوان الشراكة وفقا للحصة.

## الصكوك القابلة للتداول

سند محرر بالاسم، سند محرر لحامله، سند محرر بالأمر

## الفه اند التحاينة

## الصكوك القابلة للتداول

سند محرر بالاسم، سند محرر لحامله، سند محرر بالأمر

## الفواتير التجارية

الفواتير ، الكمبيالات ، الشيكات.

## التمويل الجماعي

التمويل الجماعي هو أحد مواضيع قانون سوق رأس المال ، وهو أحد المجالات الفرعية للقانون التجاري. طريقة تمويل بديلة. إنها طريقة تمويل يمكن للمؤسسات الصغيرة والمتوسطة الحجم الاستفادة منها على وجه الخصوص. يطالب رواد الأعمال مبالغ صغيرة من الأموال من عدد كبير من الأشخاص بهذه الطريقة. هناك أربعة أنواع من التمويل الجماعي: القائم على التبرع ، والقائم على المكافآت ، والقائم على الديون ، والقائم على الأسهم. تركيا من أوائل الدول في العالم التي أدرجت التمويل الجماعي في تشريعاتها. بداية، دخل التمويل الجماعي في تشريعاتنا مع التعديل الذي تم إجراؤه على قانون سوق رأس المال في عام 2017. البيان الخاص بالتمويل الجماعي القائم على الأسهم دخل حيز التنفيذ في عام 2019 ، وبيان التمويل الجماعي في عام 2021. تقع السلطة التنظيمية والرقابية على عاتق مجلس أسواق رأس المال.

## التمويل الجماعي القائم على الأسهم

هو نوع من التمويل الجماعي يطلب فيه رائد الأعمال الأموال من المستثمر من خلال منصة ويعطي حصة من شركته للمستثمرين مقابل الأموال.

## التمويل الجماعي القائم على الجوائز

يتم عندما يتلقى المتبرعون شيئاً مقابل تبرعاتهم. و تختلف المكافآت حسب حجم التبرع

## التمويل الجماعي القائم على الديون

التبرعات القائمة على الديون هي إقراض من نظير إلى نظير، وهو شكل من أشكال التمويل الجماعي. في التبرعات القائمة على الديون ، فإن الأموال التي تعهد بها الداعمون هي قرض ويجب سدادها بفائدة في موعد نهائي محدد.

## التمويل الجماعي القائم على التبرعات

التمويل الجماعي القائم على التبرعات هو عندما يعطي الأشخاص حملة أو شركة أو شخصاً مالا بدون مقابل

# MY BUSINESS PARTNER PROJECT



<https://mybusinesspartner.org/>



[mybusinesspartner@gelisim.edu.tr](mailto:mybusinesspartner@gelisim.edu.tr)



[mybusinesspartner.igu](https://www.instagram.com/mybusinesspartner.igu)

